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Najvišje ležečo pasivno stavbo z 
neprofitnimi stanovanji v Franciji
imajo v Auzetu.

Majhna občina uresničila velik projekt 
Prvi primer pasivne gradnje novih neprofitnih stanovanj v Franciji bomo našli na 1.300 metrih
nadmorske višine v majhni hribovski občini Auzet. Slavnostno odprtje nove stavbe je bilo 15. 
februarja. Za stanovalce, podpornike projekta in župana Rogerja Isoarda pa to ni bil edini 
razlog za praznovanje. V Auzetu, vasici na približno 1.300 m. n. v. v departmaju Alpes-de-
Haute-Provence v Franciji, se med seboj pozna vseh 96 prebivalcev. Eden od njih, tudi v 
vlogi župana, je Roger Isoard. Stavba, ki stoji sredi vasi, vanjo pa se bodo prvi stanovalci 
preselili marca 2014, je pomemben projekt, saj gre za prvi primer pasivne gradnje neprofitnih 
oz. socialnih stanovanj v Franciji, ki jo je certificirala Nacionalna zveza za pasivne hiše. Gre 
pa tudi za najvišje ležeči tovrstni objekt. Stanovalci bodo za ogrevanje prostorov plačevali le 
približno 100 evrov letno.

Prizadevanja občine
Vse se je začelo leta 2007 z ekskurzijo v Vorarlberg, ki se jo je udeležil tudi Roger Isoard. Na
študijskem potovanju, ki ga je organizirala Mednarodna komisija za varstvo Alp (CIPRA), si je 
ogledal pasivne hiše in o njih razpravljal z avstrijskimi kolegi iz občinske uprave in arhitekti.
"Kar sem videl in doživel, je name naredilo velik vtis in spoznal sem, da lahko naše stavbe 
gradimo lepo, pa tudi energijsko in ekonomsko učinkovito," je povedal Isoard. 
Občina Auzet je sredstva, ki jih je potrebovala, da bi lahko pridobljeno znanje uporabila pri 
gradnji neprofitnih stanovanj, pridobila skupaj s sosednjimi občinami - Communauté de 
communes du Pays de Seyne je tako postalo uradni sponzor gradbenega projekta. Med 
drugimi sta skupnost občin podprla Omrežje občin "Povezanost v Alpah" in CIPRA. Leta 
2013 je več domačih podjetij začelo delo in tudi samo zbiralo izkušnje na področju energijsko 
učinkovite gradnje.

Izkušnje drugih
Gradnja neprofitnih stanovanj v Auzetu kaže pravo pot in možnosti, ki se odprejo tudi 
majhnim občinam, če se odločijo graditi energijsko učinkovito in pri tem v enaki meri 
upoštevati socialne kakor tudi ekonomske in ekološke vidike. "Občina Auzet se ni ustrašila 
razsežnosti projekta, temveč je pri njegovi izvedbi pokazala vso odločenost in vztrajnost," je
poudarila Claire Simon, direktorica CIPRE. "Če lahko tak projekt izpelje tako majhna občina, 
potem lahko tudi druge občine obnavljajo in gradijo stavbe v pasivnem standardu." Da so se 
odprtja novega stanovanjskega objekta udeležili tudi predstavniki države in regije, obstajajo 
torej dobri razlogi. 
Viri in več informacij na: www.cipra.org/fr/CIPRA/cipra-france/copy_of (fr),
www.alpenallianz.org/fr (fr), www.auzet.cc-pays-de-seyne.fr/ (fr) 

Novice iz CIPRE

CIPRA International bo v prihodnje 
zadolžena za vodenje sekretariata 'Vie 
Alpine'.

CIPRA na pohodu
CIPRA v letu 2014 prevzema vodstvo sekretariata pohodniške poti "Via Alpina". Skupaj se 
obe omrežji zavzemata za večji trajnostni razvoj v Alpah. Koristi pa naj ne bi imeli zgolj
navdušenci pohodništva. Že skoraj 15 let pet pohodniških poti "Vie Alpine", od Trsta/I do 
Monaka, predstavlja mesta srečevanj za domačine in goste, izkušenjske poti alpskih 
življenjskih in naravnih prostorov in fizične povezave med vsemi osmimi alpskimi državami.
Sodelovanje "Vie Alpine" in CIPRE daje priložnost, da se ta ponudba ohranja naprej in 
dodatno obogati s temami trajnostnega razvoja. V prihodnje bodo cvetele zanimive ideje in 
projekti na levi in desni strani pohodniške poti. 
CIPRA prevzema mednarodni sekretariat od francoskega združenja "Grande Traversée des 
Alpes ", ki je leta 1999 ustanovil projekt. CIPRA vodi "Vio Alpino" kot krovna organizacija
skupaj z dosedanjimi predstavništmi v osmih alpskih državah. 
Več informacij na: 
www.cipra.org/sl/zamedije , www.via-alpina.org

Federica Corrado, nova predsednica 
CIPRE Italija.

Novi obrazi CIPRE
CIPRA Italija ima novo direktorico, CIPRA Švica novega direktorja, do sprememb pa je prišlo 
tudi v mednarodni zasedbi Upravnega odbora. Kdo bo v prihodnje usmerjal usodo CIPRE?
Člani Upravnega odbora CIPRE in nacionalnih predstavništev so se prve dni februarja letos 
sestali v Schaanu/LI, da bi opredelili projekte in politična stališča, obenem pa tudi bolje 
spoznali tiste, ki bodo v prihodnje sooblikovali razvoj CIPRE.
To so novi člani Upravnega odbora, ki so svojo funkcijo začeli opravljati z oktobrom 2013: 
Katharina Conradin/CH, Jernej Stritih/SI, Damiano da Simine/I in Christian Baumgartner/A. 
Funkcijo predsednice CIPRE Italija je prevzela Federica Corrado. Mlada znanstvenica želi v 
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dialogu z raziskovalno sfero poiskati ustrezne strategije delovanja na področju trajnostnega 
razvoja in tesno sodelovati s trenutnim italijanskim predsedstvom Alpske konvencije. 
Federica Corrado je nasledila Oscarja del Barbo, ki je funkcijo predsednika opravljal šest let. 
Novo vodstvo ima tudi CIPRA Švica. Hans Weber, ki je nasledil Christiana Lüthija, si je veliko 
izkušenj pridobil že kot dolgoletni direktor društva Region Thal, ki ga je z velikim uspehom
spremenil v stičišče trajnostnega razvoja v istoimenskem naravnem parku. Iskanje novih 
izzivov je angažiranega okoljevarstvenika pripeljalo v CIPRO Švica.
Viri in več informacij na: www.basellandschaftlichezeitung.ch/basel (de) , 
www.dislivelli.eu/blog (it), www.cipra.org/sl/CIPRA/cipra-international

Novice iz Alp

Italija bo spoštovala prometni protokol 
V igri je bilo veliko. Skrbi zaradi neupoštevanja veljavnosti prometnega protokola so zaenkrat odložene. V nadaljevanju o 
tem, kako je izjava o izjavi rešila temelj Alpske konvencije, ni ji pa uspelo pregnati prikazni, imenovane Alemagna. 

V Berlinu in na Dunaju si lahko oddahnejo: Rim je z diplomatskim pismom nedavno sporočil Avstriji, da Alpsko konvencijo 
vendarle podpira v celoti, pa tudi izjava, ki jo je Italija novembra 2012 zapisala ob ratifikaciji prometnega protokola, naj ne bi 
nasprotovala zahtevam prometnega protokola. "Nemčija pozdravlja brezpogojni začetek veljavnosti protokola," lahko 
preberemo v uradni izjavi. Avstrija in Nemčija sta z Italijo na diplomatski ravni imeli številne predhodne pogovore, pa tudi 
okoljske organizacije in posamezne politične stranke so vlado v Rimu pozvale, naj opusti svoje zadržke glede izvajanja 
prometnega protokola. Veljavnost enega od ključnih členov Alpske konvencije - in to je prepoved gradnje novih čezalpskih 
cestnih povezav - je bil na kocki. Brez avstrijsko-nemških prizadevanj in brez italijanske izjave, ki pojasnjuje, kako je treba 
brati prejšnjo izjavo Rima, bi se ta bistveni element konvencije izničil - tako v Italiji kot tudi v drugih alpskih državah.
Projekt gradnje avtomobilske ceste Alemagna pa kljub diplomatskemu pismu ostaja na mizi, saj si Italija še naprej pridržuje
pravico do gradnje cest višjega ranga pod določenimi pogoji in na lastnem ozemlju. "Zdaj so na vrsti mednarodni partnerji 
in opazovalci, pa tudi lokalne okoljske organizacije, ki bodo morale zahtevati upoštevanje določb protokola in s tem 
preprečiti slabitev Alpske konvencije, ki prihaja iz krogov avtoprevozniškega in gradbenega lobija," je odločna Federica
Corrado, predsednica CIPRE Italija. 
Viri in več informacij na: www.bmeia.gv.at/fileadmin/user_upload/bmeia (de), www.forum-bruneck.com/?p=19810 (de)

Kolikšna je cena trave?
Alpske gore, reke, planine, drevje - vse je skupno dobro in vsem na voljo, brezplačno. Ena od študij je pokazala možnosti,
kako izračunati vrednost habitata, in katere omejitve se pri tem pojavijo.

Če izgubimo drago uro ali verižico, se jezimo, saj ima izguba za nas ekonomsko ali čustveno vrednost. Ravno tako Alpe 
vsakodnevno izgubljajo naravni prostor, le da to redkokdo sploh opazi. Eden od razlogov bi lahko iskali v tem, da je storitve 
ekosistema, denimo pomen čebel pri opraševanju rastlin, težko izraziti v denarni vrednosti. O tem vprašanju so razmišljali v 
avstrijskem Zveznem inštitutu za vprašanja gorskih in hribovskih kmetovalcev in izdelali študijo z naslovom O vrednosti 
biotske raznovrstnosti, ki predstavlja možnosti in omejitve, ki se pojavijo, ko želimo pomen gora kot življenjskega prostora 
in njegovih storitev izraziti v denarju.
Osnovno spoznanje študije je, da imajo gorski kmetje sicer dobre perspektive za prihodnost, ker so pač potrebni za 
upravljanje gorskih ekosistemov, po drugi strani pa je treba okoljsko škodo upoštevati tudi v finančnem pogledu. 
Ekonomsko kontraproduktivno je namreč ustvarjati finančna nadomestila za ekosistemske storitve, če se sočasno 
uporabljajo stroji, tehnologija in proizvodi, ki naravi to škodo povzročajo. 
Viri in več informacij na: 
www.bergbauern.com/cm3/de/publikationen (de)

Alpske reke brez vode 
Delovno združenje alpskih ribiških zvez opozarja: z zakonom določene minimalne količine ekološko sprejemljivega pretoka 
so v številnih alpskih rekah premajhne, kar ima izredno negativne posledice in to ne le za rastline in živali. 

Ribiška zveza je naštela 400 švicarskih elektrarn, ki prepuščajo premajhne količine vode. Podobne razmere so tudi v drugih 
delih Alp: na Južnem Tirolskem veliki upravljavci elektrarn izkoriščajo zakonske vrzeli in tako varčujejo s preostalimi 
količinami vode. V Sloveniji naj bi zlasti pri malih elektrarnah prihajalo do odvzema celotnih količin vode, nadzor izvajanja 
predpisov s tega področja pa se naj ne bi odvijal. 
V vseh alpskih državah je odvzem vode iz rek večji, kot je to ekološko sprejemljivo. Dodaten pritisk povzročata kmetijstvo in
proizvodnja umetnega snega. Delovno združenje alpskih ribiških zvez (ARGEFA) je zaradi takih razmer v svojem sporočilu 
za javnost pozvalo vlade alpskih držav, da se skupaj zavzamejo za varstvo vodotokov in ohranitev oz. ponovno 
vzpostavitev vrstno pestrega ribjega staleža.
"Da lahko ljudje preživimo, potrebujemo določeno minimalno količino krvi. Prav tako je s potoki in rekami", pojasnjuje Theo 
Kindle, član društva ProFisch Alpenrhein in nekdanji vodja Urada za okolje v Lihtenštajnu. Ob in v vodi živi več kot 50 
odstotkov živali in rastlin. Če upade gladina vode, to pomeni, da bo življenjski prostor za ribe selivke, najmanjša živa bitja in 
rastline uničen. To pa bo imelo posledice tudi za človeka: črpanje podtalnice ne bo več možno. 
Viri in več informacij na: 
www.lfvbayern.de/aktuelles-presse (de)

Podnebne spremembe krepijo populacijo kozoroga 
Rastoče temperature imajo na "kralja alpskih gora" tudi pozitiven učinek, ugotavlja ena od švicarskih študij. A kozorogu se 
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povsod ne godi dobro. V Savoji je bilo odstreljenih okoli 200 živali, načrtujejo pa, da se bo odstrel nadaljeval spomladi
2014. 

Zdi se, da kozorogu podnebne spremembe dobro denejo. Tako vsaj ugotavlja študija Švicarskega inštituta za raziskovanje 
gozda, snega in pokrajine, ki je v analizo zajela 8.000 kozorogov, ki so živeli oz. živijo v obdobju od leta 1964 dalje. Iz 
rogov živali je bilo mogoče razbrati, da se ponudba hrane izboljšuje, zaradi vedno bolj zgodnjega taljenja snega.
Občutno slabše pa so razmere, v katerih živijo kozorogi na območju gorskega masiva Bargy v Visoki Savoji. Oktobra 2013 
je francoska država odredila odstrel približno 200 osebkov, saj je obstajal sum kužne bolezni bruceloze. Okoljske 
organizacije so tako početje ostro kritizirale in ga označile za prenagljeno, nepotrebno in netransparentno, saj naj ne bi bilo
na voljo dovolj podatkov o okuženih živalih, pa tudi izkušnje iz narodnega parka Grand Paradiso naj bi pokazale, da lahko 
nastale težave reši narava sama. Poleg tega naj bi bila zaradi odstrela številnih zdravih in spolno dozorelih živalih ogrožena 
celotna populacija. Živali, ki tako doživljajo stres, bi lahko tudi pobegnile in se priključile neki drugi čredi, s tem pa bi se 
lahko prenesla tudi bolezen. 
Odstrel novih živali je predviden za pomlad 2014 in proti temu predlogu je peticijo podpisalo že 19.500 državljanov in 
državljank. 
Viri in več informacij na: 
www.frapna.org/images/docs/bouquetins (fr), http://leplus.nouvelobs.com/contribution (fr), 
https://secure.avaaz.org/fr/petition/Petition_Stop (fr), www.wsl.ch/medien/news/steinbock/index_EN (en)

Alpski biseri po novih poteh 
Mreža Alpski biseri namerava razširiti turistično ponudbo na področju trajnostne mobilnosti, s tem pa še bolj utrditi 
obstoječe povezave med turizmom in trajnostnim razvojem. 

Alpski biseri so organizacija, v kateri je združenih 29 počitniških krajev. Pred kratkim so v mreži pripravili novo strategijo 
razvoja, na podlagi katere se bodo posamezni člani v večji meri specializirali na značilnosti domače regije. Geslo, ki ga v 
mreži določijo vsako leto posebej, tako letos temelji na medsebojnem povezovanju in zato tudi glasi "Gore brez meja".
Strategija razvoja posveča osrednjo pozornost najstarejšim in najmlajšim generacijam. Prihodnje leto 2015 bo potekalo v 
znamenju ponudbe na področju trajnostne mobilnosti, namenjene družinam.
Turistična ponudba bo v ospredje tudi v prihodnje postavljala vidike trajnostnega razvoja. Turisti bodo tako lahko hotele in 
gostinske objekte, katerih ponudba vsebuje značilnosti, ki so si jih postavili v Alpskih biserih, prepoznali po značilnem 
znaku. Merila za kakovost so med drugim znanje turističnih delavcev o okolju in trajnostni mobilnosti, kakor tudi 
zagotavljanje informacij in turistične ponudbe na področju trajnostne mobilnosti.
Novost so tudi pogoji, ki jih bodo morale izpolnjevati počitniške regije, ki se bodo želele priključiti mreži Alpski biseri. Merila 
za sprejetje v organizacijo so bila namreč spremenjena, dopolnjena in v določenih točkah zaostrena.
Prebivalci bodo lahko pridobili tudi člansko izkaznico, kar bi še okrepilo njihovo ozaveščenost o pomenu mreže.
Viri in več informacij na: www.alpine-pearls.com/it/mobilita-dolce (it),www.alpenmagazin.org/index.php/component (de)

Gradnja semmerinškega predora ustavljena
Avstrijsko upravno sodišče je železnici odvzelo dovoljenje za gradnjo baznega predora na Semmeringu. Je to konec 
nekega spornega projekta? 

Naravovarstvena organizacija Alliance for Nature, ki si je za prednostno nalogo določila preprečiti gradnjo semmerinškega 
baznega predora, je zaradi projekta vložila pritožbo na upravno sodišče, to pa je zdaj odločilo, da izvedenec, ki je opravil
presojo vplivov na okolje, za to nima potrebnih kvalifikacij. Na seznamu pomanjkljivosti so navedene tudi nepravilnosti, 
ugotovljene v okviru merjenja obremenitev okolja s hrupom. Presojo vplivov na okolje bo treba ponoviti oziroma razširiti v 
nekaterih pomembnejših točkah. 
Prometni strokovnjaki in kritiki spornega infrastrukturnega projekta so že izrazili zahtevo, da je treba ustavitev gradnje 
izkoristiti kot priložnost za ponovno presojo nujnosti izvedbe več milijard vrednega projekta gradnje predora, o katerem 
sicer že leta poteka kontroverzna razprava. Gradnja železniškega predora poteka namreč na območju semmerinške 
železnice, ki jo je Unesco razglasil za spomenik svetovne kulturne dediščine. Okoljevarstveniki poleg tega še naprej svarijo 
pred negativnimi vplivi predora na vodno ravnovesje tamkajšnjega območja.
Viri in več informacij na: www.vwgh.gv.at/aktuelles/pressemitteilungen (de), http://derstandard.at/1389859934535 (de), 
http://derstandard.at/1389859857793 (de)

Prireditve

Akcija: International ReSource Award for Sustainable Watershed 
Management 2015. 17.2.2014 – 30.4.2014. Jezik: en. Organizira: 
Swiss Re Foundation, Zürich/CH. Več o tem »

Konferenca/kongres: How to Achieve Energy Efficiency in Public 
Buildings. 13.3.2014 – 13.3.2014. Ljubljana. Organizira: 
Regionalentwicklung Vorarlberg, Geschäftsstelle, Alberschwende/AT. 
Več o tem »

Delavnica/seminar: WIKIAlps Transnational working table. 19.3.2014 
– 19.3.2014. Innsbruck. Organizira: Institut für Interdisziplinäre 
Gebirgsforschung, Institute of Mountain Research: Man & Environment 
(IGF), Innsbruck/AT. Več o tem »

Saj ni res, pa je!

... vino, pridelano iz grozdja, ki raste v 
vinogradih na območju Chiomonteja, je 
verjetno najdragocenejše, morda celo najbolje 
zaščiteno vino v Alpah.
Dostopa do te hribovske vasice v dolini Susa v 
Piemontu namreč nima kdorkoli - zanj je treba 
pokazati vsaj osebno izkaznico, najpogosteje 
pa je to prepustnica, ki jo izda prefekt, torej
predstavnik države, in posebno dovoljenje 
kvesture, torej policijskega organa. Taka 
omejitev pa ne velja le za protestnike, ki
zahtevajo prepoved gradnje proge za visoko 
hitrost na relaciji Lyon-Torino. Dovoljenje 
potrebujejo tudi kmetje, vinogradniki ali
posamezniki, ki pomagajo pri žetvi, če se 
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http://www.cipra.org/sl/alpmedia/prireditve/4874
http://www.cipra.org/sl/alpmedia/prireditve/4864
http://www.cipra.org/sl/alpmedia/prireditve/4817


Delavnica/seminar: Bringing the Alps to Expo 2015. 20.3.2014 –
20.3.2014. Gorizia. Jezik: de, fr, it, sl. Organizira: Presidenza italiana 
della Convenzione delle Alpi. Več o tem »

Kreativni odgovori na pomanjkanje naravnih virov. 13.11.2014 –
15.11.2014. Annecy. Organizira: CIPRA Internationale 
Alpenschutzkommission, Schaan/LI. Več o tem »

nameravajo zadrževati na poljih, ki so blizu 
gradbišča predora. Še dobro, da so trgovino
vinske kleti, ki jo prav tako varujeta policija in 
vojska, preselili v sosednjo vas, do katere je 
mogoče prosto dostopati. Tam lahko
poznavalci vina in gurmani brez strahu za 
lastno varnost vendarle kupijo kakšno od 
25.000 steklenic vina, pridelanega na enem 
najbolj varovanih in najvišje ležečih 
pridelovalnih območij v Evropi ...
www.dislivelli.eu/blog (it) 

Slikovni material: Jean-Loup Bertez, Via Alpina, CIPRA International 
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http://www.cipra.org/sl/alpmedia/prireditve/4867
http://www.cipra.org/sl/alpmedia/prireditve/4866



